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úvodní slovo 
 
Vážení příznivci,  
 
pročítáte úvodní stránky historicky první Výroční zprávy ústavu Bezobalu, který letos oslavil            
první výročí své formální existence. Byl to především intenzivní rok - stanovili jsme si za cíl                
zvýšit u veřejnosti povědomí o šetrné alternativě ke konvenčním metodám nákupu potravin a             
umožnit Vám přístup k surovinám v množství a kvalitě dle vašeho výběru.  
 
Otevření a zavedení prvního obchodu v roce 2015 považuji za největší milník uplynulého             
roku. Stále rostoucí zájem Vás, zákazníků, nás přesvědčil o tom, že cesta, kterou jsme se               
vydali, je správná. Byť máme za sebou teprve prvních pár kroků, víme, kam směřujeme. V               
dlouhodobém horizontu usilujeme o systematické zavedení bezobalového typu prodeje v          
podmínkách České republiky a podporu zájemců a komunit s podobnými zájmy. Chceme            
nadále být vedoucí průkopnickou organizací, která testuje a do praxe zavádí šetrné            
distribuční mechanismy nabízející spotřebitelům možnost volby.  
 
Naše činnost by v prvním roce nebyla možná bez obětavé podpory a nadšení dobrovolníků,              
zaměstnanců a mnoha partnerů, kteří nám sympatie vyjadřuji finančními i nefinančními           
prostředky. Jsme primárně vděčni Nadaci RSJ za poskytnutí grantu na výzkumnou činnost,            
otevření a pilotní rozjezd prvního bezobalového obchodu v ČR.  
 
Bezobalu by za rok neurazil tak velký kus cesty bez enormního nasazení celého týmu okolo               
dvou hlavních pilířů - ředitele a mluvčího organizace Petra Hanzela a vedoucího testovací             
prodejny Ondřeje Tesaře.  
 
Věřím, že naše Výroční zpráva pro vás bude zajímavým zdrojem inspirace a informací pro              
udržitelné a odpovědné spotřebitelské chování.  
 
Těším(e) se na vaši návštěvu,  
 
Mgr. Martin Synkule, MA 
Předseda správní rady Bezobalu, z.ú. 
 
 
 
  



 

Vyjádření dozorčí rady 
 
Dozorčí rada jako kontrolní orgán Bezobalu, z.ú. měla v roce 2015 několik úkolů - být               
nápomocná zakladatelům a správní radě při nelehkých úkolech, které ji po formálním zřízení             
ústavu a při prvních oficiálních krocích čekaly, kontrolovat správní radu při její činnosti a              
zejména mít přehled o účetních operacích, které se pod záštitou ústavu realizovaly.  
 
Dozorčí rada se při svém setkání v lednu 2016 zabývala prvními měsíci formální existence              
Bezobalu, z.ú., které byly spojeny se značnou administrativní zátěží týkající se převodu            
smluv a služeb, zřízení provozovny a zabezpečení jejího řádného a bezproblémového           
fungování, a to ke spokojenosti jak zákazníků, tak orgánů státní správy, které jsou pověřeny              
dohledem nad jednotlivými segmenty fungování provozoven. Konstatovala, že veškeré         
účetní operace, které v roce 2015 proběhly, byly provedeny v souladu se zákonem a              
zakladatelskou listinou a po konzultaci s členy správní rady a zúčastněnými osobami.            
Zároveň mohla potvrdit, že činnost správní rady se rovněž pohybovala v limitech            
stanovených zakladatelskou listinou a zákony, a nebylo tedy nutné ji upozorňovat na            
případné excesy z těchto mezí. Nakonec dozorčí rada přezkoumala i účetní dokumenty            
včetně účetní závěrky a této výroční zprávy a shledala je bezrozpornými a pravdivými. 
 
JUDr. Dominika Nasková, Ph.D. 
Předsedkyně dozorčí rady Bezobalu, z. ú. 
 

ohlasy 
 
Přestože projekt Bezobalu sleduji již delší dobu, nepodařilo se mi zatím najít jediný dobrý              
důvod, proč se jeho cestou uvědomělé spotřeby nevydat - snad vyjma skutečnosti, že naráží              
na zaběhnuté stereotypy a pohodlí. Zdá se však, že čím dál větší a zajímavá skupina lidí                
pociťuje přesycení bezhlavým konzumem stejně jako fakt, že návod na spokojený život            
nelze vyčíst ze slevového letáku obchodního řetězce. Bezobalu jim umí nabídnout nejen            
zcela reálnou alternativu nakupování, ale také se je snaží dále inspirovat pozitivním            
způsobem, bez mravokárání či extremismu. Jen tak dál! 
 
Pavla Čevelová 
Prague Food Festival 
Grand Restaurant Festival 
 
 
Já si vlastně život s obalem nedovedu už dnes představit. Lidem okolo Bezobalu jsem              
nesmírně vděčný za to, že v našich končinách prošlápávají obtížný terén a “třesou” s námi,               
abychom se rozpomněli na to, co tu ještě nedávno bylo zcela běžné. Držím nám všechny               
palce, aby v tom pokračovali dál se stejnou vervou.  
 
Tomáš Hajzler 
Peoplecomm 
 



 

shrnutí aktivit za rok 2015 
 
K dlouhodobému cíli projektu (zavedení a rozšíření konceptu šetrné distribuce v ČR)            
přispěla jeho úvodní, roční fáze především výzkumnými a osvětovými aktivitami. Ve všech            
třech pilířích výzkumu se podařilo získat řadu poznatků přínosných pro další pokračování            
projektu, hlavně díky získání vytyčeného počtu dodavatelů i odběratelů dostatečného pro           
zisk relevantních dat. K jejich získání nám velmi pomohly osvětové činnosti a především             
získaná mediální visibilita projektu (viz kap. 5) - dodavatelé, odběratelé i poskytovatelé si             
nás díky ní více nacházejí sami. Při výzkumných aktivitách jsme spolupracovali a            
konzultovali s předními českými výzkumnými a akademickými pracovištěmi, jako jsou          
Obalová laboratoř Ústavu konzervace potravin VŠCHT v Praze, Státní zdravotní ústav, VŠE            
v Praze, Ekonomická fakulta JČU v Českých Budějovicích, Open University, agentura SC&C            
a další. 
  
Spolupráce s poskytovateli technických řešení pro bezobalovou distribuci na českém trhu           
(nádoby, dávkovače, regálové a pokladní systémy), vyjednávání s dodavateli (cirkulace          
obalů, logistika, marketing, ceny), konzultace s dozorčími orgány (SZPI, hygienické stanice,           
MZe) a také dotazníkový sběr zpětné vazby zákazníků – to vše nám ukázalo cestu, kterou je                
nezbytné směřovat k optimalizaci skladovacího a prodejního systému „šitého“ na míru           
bezobalovému prodeji v českém tržním a legislativním prostředí. 
  
Podnětná byla také konfrontace řešení dostupných na českém trhu s trendem vývoje v             
zahraničí v rámci síťovacích cest do zemí, kde již šetrná distribuce prošla intenzivním             
rozvojem. Získali jsme tak cenné kontakty, jak na provozovatele osvědčených konceptů           
především (Německo, Anglie, Itálie), tak na projekty v obdobné start-up fázi (Norsko,            
Německo, Holandsko), a díky pokračujícím konzultacím s nimi i know-how nezbytné k            
lokalizaci konceptu a jeho šíření v ČR. 
  
Popis vybraných eventů s účastí Bezobalu 
 
V roce 2015 jsme se zúčastnili více než třiceti akcíͻ, z nichž dvaceti čtyř aktivní formou                
osvěty a prezentace projektu – přednášky, prezentace či rozhovory na konferencích a            
školách, účast v panelových diskuzích, informačně-prodejní stánky na gastronomických a          
společenských akcích (dále jen eventech), exkurzemi skupin zájemců o společensky          
prospěšné podnikání v testovací prodejně apod. Vzhledem k celkovému počtu eventů           
uvádíme pouze přehled některých vybraných: 

 
Březen - ͻWorkshop pro učitele     
"Postavme se hladu" programu    
Varianty organizace Člověk v tísni.     
Společně s kolegy z organizací     
Glopolis, Zachraň jídlo či Slow Food      
Youth jsme odprezentovali své projekty     
a následně se zapojili do workshopu -       
diskuze s učiteli z celé ČR na témata        

http://bezobalu.org/domains/bezobalu.org/bezobalu-lab/


 

potravinová bezpečnost a zodpovědná spotřeba jídla. Cílem workshopu bylo inspirovat          
učitele k tomu, jak atraktivně začlenit tato témata do výuky. V rámci následného networkingu              
se s námi několik učitelů domluvilo na školní exkurzi do testovací prodejny Bezobalu. 
 
Duben - Veřejný diskuzní seminář Ekonomické fakulty Jihočeské univerzity v Českých           
Budějovicích (dále jen JČU) "ͻBudějovické ekonomické dnyͻ" s podtitulem "Jde to i jinak".             
Po prezentaci, z níž je dostupný ͻon-line videoz§znam následovala otevřená debata, při níž      ê       
nám děkan Ekonomické fakulty, doc. Ing Ladislav Rolinek, Ph.D., kromě dalšího vystoupení            
nabídl budoucí spolupráci spočívající ve zprovoznění bezobalové sekce ve fairtradovém          
obchodě v univerzitním kampusu.  

  
Leden - duben - ͻSérie kulatých stolů o udržitelné výrobě a odpovědné spotřebě potravin              
organizovaný Ekumenickou akademií v Praze. Zúčastnili jsme se dvou kulatých stolů, kde            
jsme diskutovali na zmíněná témata a hledali řešení a možnosti spolupráce na nich společně              
s kolegy z iniciativ Fair Trade Česko a Slovensko, Slow Food Praha, Kokoza, Glopolis,              
Pro-Bio ligy, Byznys pro společnost, ale také se zástupci Potravinářské komory, Ministerstva            
zemědělství i akademické sféry. Utváří se tak zde zajímavá diskuzní platforma, která má             
(zatím ne zcela využitý) potenciál k iniciaci přínosných spoluprací a spojení sil jednotlivých             
iniciativ. 

  
Duben - ͻEarth Day ͻv International School of Prague. Bezobalu se predstavilo dětem v rámci               
dne Země spolu s dalšími neziskovými organizacemi, jako jsou Slow Food, Thrift Store,             
Pro-Bio liga, Greenpeace, Auto-mat. Za představitele bio zemědělců se zúčastnila Farma           
Držovice. 

  
Květen - ͻPrague Food Festival (dále jen       
PFF). V posledním květnovém víkendu jsme      
se na pozvání Pavla Maurera zúčastnili      
prestižní akce PFF v královských zahradách      
pražského hradu, konkrétně její sekce v      
Míčovně pražského hradu nazvané Zdravá     
cesta. Po všechny tři dny festivalu jsme zde        
provozovali informačně-prodejní stánek, u    
nějž si návštěvníci mohli vyzkoušet     
bezobalový nákup, dozvědět se více o našem       
projektu z informačních materiálů i od      
dobrovolníků a také ochutnat vybrané     
produkty z našeho sortimentu. V zahajovací      
den jsme také projekt představili na pódiu v        
Míčovně i v přímém přenosu ČRo 1       
Radiožurnálu. 
 
Ńerven - ͻkonference Svoboda NaĤivo - Zodpovœdn§ ͻfirmaͻ. Ve dnech 4. - 6. ńervna se vê ê ê ê ê ê  ê ê ê ê ê ê ê ê ê
Praze konala konference o odpovœdn®m podnik§n². Formou prezentac² ͻòTEDovsk®hoóê ê ê ê ê ê ê   
form§tu na ni vystoupilo 20 ţeńn²kū ͻ- z§stupcū ͻfirem, vzdœl§vac²ho sektoru a neziskov®hoê ê ê ê ê  ê  ê ê ê ê ê
sektoru a aktivistū. Projekt Bezobalu na p·diu odprezentoval Petr Hanzel. ZlatĶm hţebemê ê ê ê ê ê ê ê ê ê ê ê

https://www.youtube.com/playlist?list=PLL-73KFf1mYVgoeqJzkpPDm3eigpbojow



